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واکنش به نقض برجام 
عزتمندانه باشد

امام جمع��ه موق��ت ته��ران 
می گوید دستور رئیس جمهور 
به رئیس سازمان انرژی اتمی 
درباره نقض برج��ام، آمریکا 
را تحت فش��ار نمی گذارد و 
انتظار ما این اس��ت که قدم هایی عزت ساز در 
این زمینه برداشته ش��ود. به گزارش تسنیم، 
حجت الاس��ام کاظم صدیقی در خطبه های 
نم��از جمعه تهران با اش��اره ب��ه نقض برجام 
توس��ط آمریکا، تصریح کرد: رهبری در قضیه 
برجام تذکر داده بودند خوش بین نیس��تیم و 
آمریکا قابل اعتماد نیست، لذا مذاکره کنندگان 
ما باید با استحکام بیشتری در این قضیه وارد 
می ش��دند؛ حال که نقض عهد صورت گرفته 
باید یک واکنش در تراز یک کش��ور قدرتمند 
در منطق��ه به این نقض عهد ص��ورت بگیرد. 
وی با اشاره به دستور رئیس جمهور به رئیس 
سازمان انرژی اتمی و وزیر امور خارجه گفت: 
آنچه رئیس جمهور به رئیس س��ازمان انرژی 
اتمی دستور داد چیزی نبود که آمریکا را تحت 
فشار قرار دهد و توقع ما این است که قدم هایی 
عزت ساز برداشته شود و برخورد جدی در این 
قضیه صورت گی��رد. امام جمعه موقت تهران 
با اشاره به حماس��ه 9 دی، تصریح کرد: فتنه 
88 فتن��ه براندازی بود؛ س��ال 88 بی اعتنایی 
ب��ه قانون، حذف ش��ورای نگهب��ان، مقابله با 
مقدسات، اهانت به عاشورا و امام راحل، اهانت 
ب��ه اص��ل ولایت فقیه و همچنی��ن ولی فقیه، 
روزه خ��واری در ملأعام در ماه مبارک رمضان، 
از جمله اتهاماتی است که به فتنه و سران آن 
وارد اس��ت و اگر قرار باشد روزی دادگاهی برپا 
شود موارد گفته شده برای سران فتنه به عنوان 

اتهام قابل احصا است.

از برجام چیزی جز کاغذپاره 
باقی نمانده است

رئیس نه��اد نمایندگی مقام 
معظم رهبری در دانشگاه ها 
می گوید از برجام چیزی جز 
کاغذپاره باقی نمانده است و 
عجیب است عده ای به همین 
کاغذپاره ه��ا دل  خ��وش ک��رده و در رؤیاهای 
خود گرفت��ار مانده اند! به گزارش نس��ل فردا، 
حجت الاسام محمد محمدیان، در پانزدهمین 
همایش سراسری دبیران هم اندیشی و استادان 
کش��ور گفت: امروز شاهد شکست برنامه های 
آمری��کا در ای��ن جریان تکفیری ها هس��تیم. 
آنها دیگر صدای ش��ان درآمده از اینکه طرح و 
برنامه های ش��ان در منطقه به هم ریخته است! 
چقدر انس��ان باید چشمانش ضعیف باشد که 
این پیروزی ه��ا و این وعد ه های الهی را نبیند! 
حجت الاس��ام محمدی��ان درب��اره ارتباط با 
آمریکا و موض��وع مذاکرات افزود: این مقاومت 
و استقامت بود که مقدمه امدادهای غیبی الهی 
شد و خداوند به وعده هایش عمل کرد. کسانی 
که ب��ه دکترین مذاکره دل خ��وش کرده اند و 
همه چی��ز را در س��فره مذاکره جس��ت وجو 
می کنن��د خوب اس��ت از این ح��وادث درس 
بگیرند و این هم��ه بیراهه نروند. نماینده رهبر 
معظم انقاب در دانش��گاه ها افزود: 3 س��ال و 
نیم از فرصت کش��ور صرف برجامی ش��د که 
- آمریکایی ها - مانن��د آب خوردن آن  را نقض 
کردند و به روی نامبارکشان هم نیاوردند! امروز 
از برجام چیزی جز کاغذپاره باقی نمانده است 
و عجیب اس��ت عده ای به همی��ن کاغذپاره ها 
دل  خوش کرده ان��د و در رؤیاهای خود گرفتار 
مانده اند! حجت الاسام محمدیان تأکید کرد: 
سرنوشت قطعی و حتمی این است که کسانی 
که به دنبال بازی برد - برد با دش��من هستند 
نتیجه ای جز باخت به دس��ت نمی آورند. مگر 
می شود کس��ی به دنبال برد دشمنش باشد و 
در عین حال خودش نیز بردی داش��ته باشد؟! 

ساده لوحانه تر از این، در دنیا یافت نمی شود!

بیانیه قرارگاه خاتم الانبیا 
درباره شلیک ضدهوایی در تهران

در پ��ی ش��نیده ش��دن صدای ش��لیک 
سامانه های پدافندی در تهران روابط عمومی 
قرارگاه پدافن��د هوایی خاتم الانبیا)ص( ارتش 
بیانی��ه ای ص��ادر ک��رد. در این بیانی��ه آمده 
اس��ت: با توجه به اعام قرارگاه پدافند هوایی 
خاتم الانبی��ا)ص( مبنی بر ضرورت هماهنگی 
هرگونه اقدام پ��روازی، صبح دیروز یک فروند 
پرن��ده که ب��دون هماهنگ��ی اقدام ب��ه پرواز 
بر فراز ش��هر ته��ران کرده بود م��ورد اصابت 
س��امانه های پدافندی ق��رارگاه پدافند هوایی 
خاتم الانبیا)ص( ارتش قرار گرفت. گفتنی است 
پس از بررسی های به عمل آمده این پرنده یک 
فروند کوادکوپتر بود که معمولا برای مصارف 
فیلمبرداری و عکاسی مورد استفاده قرار گرفته 
و در این پرواز نیز برای س��اخت یک مس��تند 

مورد استفاده قرار گرفته بود.

مهرداد بذرپاش:
بی توجهی به مسکن
رکود را تشدید کرد

مهندس مهرداد بذرپاش با اش��اره به رفتار 
خائنانه برخی انقابیون س��ابق گفت این افراد 
اصلی ترین عامل ترغیب آمریکا به اعمال تحریم 
علیه مل��ت ایران بودند. وی با اش��اره به دیدار 
یکی از آقازاده های جنجالی با آمریکایی ها برای 
تحریم ملت ایران گفت برخی از این انقابیون 
سابق و بریده، 37 سال خودشان و فرزندانشان 
مال اندوزی کردند اما حالا ناکارآمدی ها را گردن 

انقاب می اندازند.
مه��رداد بذرپاش در دیدار ش��ورای مرکزی 
اتحادیه انجمن های اسامی دانشجویان مستقل 
اظهار داش��ت: انقاب اس��امی ثم��ره خون و 
مجاهدت انسان های کم نظیری در تاریخ است 
که در رأس آنها امام عزیزمان قرار داشت؛ امامی 
که تاریخ به او مدیون است و کسانی اکنون یادی 
از رش��ادت های این پیر شجاع نمی کنند و فقط 
سعی می کنند امامی را معرفی کنند که با واقعیت 
فرسنگ ها فاصله داشت. وی افزود: اگر ایشان این 
امامی که جریان اشرافی و واداده در ایران تعریف 
می کنند بود، اص��اً توان انقاب و خروش ملت 
بزرگ ایران را نداشت و اصاً این امام مدنظر آنها 
مگر می توانست استبداد و استعمار را از این کشور 
بیرون کند؟ این امام مدنظر آنها حتی توان توجیه 
خانواده خود را هم نداشت. بذرپاش گفت: نسل 
س��ومی مومن، بانشاط و انقابی کشور ما امام را 
ندیده عاشقش شده اند و در مسیرند، خود را یاور 
مردم می دانند و حامی مسیر اصلی انقاب، امام 
و رهبری هستند و حرکت این ملت را این نسل 
تقویت کرده و جلو می برد. نماینده مردم تهران در 
مجلس نهم با تشریح وضعیت کشور و یادآوری 
برخ��ی ش��اخص های اقتصادی و نی��ز اقدامات 
صورت گرفته برای بهبود شرایط اقتصادی کشور، 
بی توجه��ی به آثار مخ��رب انتظار طولانی مدت 
برای حصول توافق را تاس��ف بار دانست و گفت: 
تاش ها برای تزریق منابع به واحد های تولیدی 
و تامین نقدینگی لازم برای س��رمایه در گردش 
بنگاه ها و طرح های مش��ابه برای تحریک تقاضا 
موثر نبوده و کشور از رکود خارج نشد. بذرپاش 
با اش��اره به نقدینگی بالای 1115 هزار میلیارد 
تومانی که نسبت به ابتدای دولت یازدهم بیش 
از دوبرابر افزایش داش��ته است عدم توجه دولت 
ب��ه حوزه های مهم و اثرگذاری چون مس��کن را 
یکی از دلایل تش��دید رکود در کش��ور دانست. 
نماینده مردم تهران در مجلس نهم گفت: عده ای 
انقابی نمای خسته و بریده از مسیر که از ابتدای 
انقاب در مصادر و مناصب بوده اند و خودشان و 
فرزندانشان از مواهب مادی و معنوی آن حداکثر 
بهره را برده اند، حال سعی می کنند ناکارآمدی ها 
را بعد از 37 سال به انقابیون نسبت دهند و آنها 
را مقصر این ضعف ها قلمداد کنند. انقابیونی که 
نه تنها خسته نشده اند بلکه کمترین تاثیر را در 
مشکات داشته اند، حال باید پاسخگوی برخی 
ناکارآمدی ها باشند. بذرپاش گفت: تحریم را به 
ملت تحمیل کردند و علیه جمهوریت شورش 
کردند، حال طلبکار ملتند و تحریم را به جریان 
انقابی نسبت می دهند و متاسفانه این جریان 
هم نتوانس��ت اساس موضوع را تبیین کند. وی 
بیان داش��ت: آقازاده مس��اله دار با س��ناتورهای 
آمریکایی جلس��ه می گذارد و آنها را تشویق به 
تحریم ملت ایران می کند. عضو هیات رئیس��ه 
مجلس نهم گفت: این روش، ناجوانمردانه ترین 
مدل کنش سیاسی در یک جامعه است که شما 
حاضر باش��ی با دش��منان این مرز و بوم رایزنی 
کنی و م��ردم خودت را تحریم کن��ی تا احیانا 
نظ��رات خودت را به کش��ور تحمیل کنی؛ این 
کش��ور، مردم و نظام خیلی مظلومند که با این 

افراد طرفند.

سرپیچی وزارت ارتباطات 
از فیلتر کانال های علیه امنیت ملی

دبی��ر کارگ��روه تعیین مصادی��ق محتوای 
مجرمانه می گوید دادستانی کل کشور در برخی 
موارد بی��ش از 20 مرتبه ب��ه وزارت ارتباطات 
دس��تور فیلتر کانال های ضدامنیت کش��ور را 
داده ولی از اجرای آن س��رپیچی ش��ده است. 
عبدالصمد خرم آبادی با اشاره به فیتر کانال های 
بدون مجوز گفت: زمانی که کانال های )تلگرام( 
ضدانقاب آزادن��د، چط��ور می خواهند بدون 
مجوز ه��ا را فیلتر کنند؟ وی افزود: دادس��تانی 
کل کشور به طور مکرر دستور فیلتر کانال های 
متعددی را که علیه امنیت کش��ور و مقدسات 
اسامی در تلگرام فعالیت می کنند جهت اجرا 
ب��رای وزیر ارتباطات و معاونانش ارس��ال کرده 
ولی این دس��تورات تاکنون اجرا نشده اند.  دبیر 
کارگروه تعیی��ن مصادیق محت��وای مجرمانه  
تصریح ک��رد: برخی از دس��تورات بیش از 20 
مرتبه به وزارت ارتباطات اباغ ش��ده اند ولی از 

اجرای آن سرپیچی شده است.

دعوت کریمی قدوسی از سخنگوی وزارت امورخارجه و اهالی رسانه برای شنیدن فایل صوتی اظهارات ظریف در کمیسیون امنیت ملیروحانیت

بفرمایید استماع
اخبار
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گروه سیاس�ی: جواد کریمی قدوسی، نماینده مردم 
مشهد در مجلس شورای اسامی و عضو کمیسیون 
امنیت ملی و سیاس��ت خارجی پیشنهاد داده است 
امروز - شنبه 4 دی ماه 95 - جلسه استماع اظهارات 
قابل تامل محمدجواد ظریف مبنی بر اشتباهاتش 
در برجام و بویژه اعتماد او به جان کری درباره عدم 
تمدید تحریم های ISA، ب��ا حضور نمایندگان و با 
دعوت از سخنگوی وزارت امور خارجه و اهالی رسانه 
در کمیس��یون امنیت ملی برگزار شود. او پیشنهاد 
داده اس��ت همه صدای محمدجواد ظریف را که به 
برخی اشتباهاتش در مذاکرات هسته ای اذعان کرده 
بش��نوند. البته ماجرا کاما واضح اس��ت؛ بر اساس 
اظهارات نمایندگان��ی که فایل صوتی صحبت های 
وزیر امور خارجه در کمیسیون امنیت ملی و سیاست 
خارجی را شنیده اند، ظریف رسما اذعان کرده اعتماد 
 ISA او به جان کری درباره عدم تمدید تحریم های
اشتباه بوده است. او همچنین در ادعایی که بیشتر 
کنایه به فشار و تعجیل دولت در انجام توافق تلقی 
می شود، گفت مسیر طی شده در مذاکرات مطلوب 
او نبوده اس��ت و اگر آنچه او می خواس��ت می ش��د، 
ش��رایطی به گونه ای دیگر پی��ش می رفت. رئوس 
صحبت های مهم ظریف در کمیسیون امنیت ملی 
که توسط جواد کریمی قدوسی در اختیار نمایندگان 

مجلس قرار گرفته، بدین شرح است:
- من اعتراف می کنم اشتباه کردم.

-  به حرف جان کری، وزیر خارجه آمریکا اعتماد 
کردم.  اگر استراتژی خودم را دنبال می کردم، اکنون 

با مشکل مواجه نمی شدم.
-  می پذیرم اشتباه کردم.

- مسؤولیت آن را می پذیرم.
- ما با صحبت و قول آقای کری اظهار نظر کردیم.

- این اشتباه بزرگی بوده که من کردم.
- به جان کری بعد از نقض اخیر که درخواست 
مذاکره در ایتالیا را داشت، گفتم: »شما کاری کردید 
که حضور من با شما در یک شهر غیرممکن است«.

- قب��ا وزیر خارجه و وزیر ان��رژی آمریکا به ما 
گفتند اگر قانون داماتو به س��نا برود ما روش هایی 

داریم که جلوی آن را بگیریم.
این اظهارات مهم و قابل تامل ظریف که به معنای 
فصل الخطاب��ی بر ایده اعتماد ب��ه آمریکا و ضرورت 
گفت وگو با آمریکاست توسط جواد کریمی قدوسی، 
نماینده مردم مش��هد در مجلس شورای اسامی و 
عضو کمیس��یون امنیت ملی و سیاس��ت خارجی 
منتشر شد.  او روز چهارشنبه این رئوس از اظهارات 
ظری��ف را در اختیار خبرن��گاران ق��رار داد اما این 
اق��دام او به م��ذاق دولتی ها و حامیان ش��ان خوش 
نیامد. س��خنگوی وزارت امور خارجه با ادبیاتی دور 
از انتظار این اظهارات منتس��ب به ظریف را تکذیب 
کرد و گفت »کذب محض« است. علیرضا رحیمی، 
نماینده حامی دولت تهران در کمیسیون امنیت ملی 
نیز گفت ظریف این حرف ها را نزده اس��ت و اساسا 
کریمی قدوسی در جلسه کمیسیون نبوده است که 
اظهارات ظریف را بشنود. این تکذیبیه های عجولانه 
اما دقایقی بعد با اظهارات نمایندگان و برخی اعضای 
هیات رئیسه درباره فایل صوتی اظهارات ظریف به 
حاش��یه رفت. تعدادی از نمایندگان فایل اظهارات 
ظریف را شنیدند و اظهارات کریمی قدوسی درباره 
اعترافات ظری��ف را تایید کردند. اکب��ر رنجبرزاده، 
نماینده مردم اسدآباد اظهار داشت: عصرچهارشنبه در 
پایان جلسه هیات رئیسه، به همراه دکتر لاریجانی در 
حال خروج بودیم که آقایان کریمی قدوسی، نعمتی و 
محبی نیا آمدند و آقای کریمی گفت »نوار کمیسیون 
امنیت ملی درباره اظهارات ظریف مورد بازبینی قرار 
گرفت و دقیقاً حرف هایی که بنده منتشر کردم، گفته 
شده بود. آقای نعمتی و محبی نیا نیز تایید کردند«. 
وی ادامه داد: گفته های آقای کریمی قدوسی درباره 
اظهارات وزیر امور خارجه پیرامون برجام توسط آقای 
نعمتی و محبی نیا نیز تایید ش��د. در همین زمینه 
جواد کریمی قدوس��ی هم به خبرنگار مهر گفت: به 
دنبال جوسازی های رسانه های دولتی و اصاح طلب 
علیه بنده، اینجانب، آقای نعمتی - سخگوی هیات 

رئیسه - و آقای جهانبخش محبی نیا به کمیسیون 
امنیت ملی رفتیم و نوار جلس��ه کمیسیون با آقای 
ظریف را استماع کردیم. وی تصریح کرد: برای آقای 
نعمتی و محبی نیا نیز مس��جل شد تمام آنچه بنده 
بیان کردم و آقای رحیمی )عضو کمیسیون امنیت 
ملی( تکذیب کرد مستند و عین صحبت های آقای 
ظریف بوده است و متن کامل اظهارات آقای ظریف 

در نوار کمیسیون موجود است.
تا سیه روی شود ...! ■

تایید اعترافات ظریف در کمیسیون امنیت ملی 
توسط هیات رئیسه مجلس شورای اسامی به مثابه 
آب س��ردی بود ب��ر جریان منکر اذع��ان ظریف به 

اشتباهش نسبت به اعتماد به آمریکایی ها.
این ماج��را یعنی اثبات اعتراف��ات ظریف البته 
به همین جا ختم نش��د. رسانه های دولتی و حامی 
دول��ت به رغم فاش ش��دن ماهیت ماج��را و اثبات 
درستی روایت کریمی قدوسی از اظهارات ظریف، روز 
پنجشنبه در اقدامی که البته با ماهیت آنها سازگار 
اس��ت، به کلی ماجرا را منکر شدند و با چشم پوشی 
از تایید روایت کریمی قدوسی از سوی هیات رئیسه 
مجلس، مدعی ش��دند ظریف به اشتباهش اذعان 

نکرده است.
این رفتار غیراخاقی و غیرحرفه ای اصاح طلبان 
باعث شد دفتر جواد کریمی قدوسی اطاعیه ای صادر 
کرده و نمایندگان مجلس، س��خنگوی وزارت امور 
خارجه و اهالی رس��انه، اعم از حامی دولت و منتقد 
دولت را به ش��نیدن فایل صوتی اظهارات ظریف در 

کمیسیون امنیت ملی دعوت کند.
متن کامل اطاعیه دفتر جواد کریمی قدوسی به 

این شرح است:
به اطاع می رس��اند ب��ا توجه به ای��ن نکته که 
فایل های صوتی ضبط شده در کمیسیون های مجلس 
غیرقابل انتشار بوده و فقط اخبار مرتبط با موضوعات 
مطرح ش��ده در جلسات، توس��ط سخنگو و اعضای 
کمیسیون ها منتشر می ش��ود، لذا فقط نمایندگان 
دیگر در مجلس ش��ورای اس��امی می توانند آن را 
استماع و در رابطه با آن اظهار نظر کنند. در ماجرای 
اخیر و درباره اظهارات جناب آقای کریمی قدوس��ی 
درباره پذیرش اش��تباه در مذاکرات برجام از س��وی 
آقای ظریف که در کمیس��یون امنیت ملی مجلس 
رخ داده است، برای روشن شدن موضوع، نمایندگان 
دیگری از جمله آقایان ذوالنور، محبی نیا، رنجبرزاده و 
نعمتی که از اعضای هیات رئیسه نیز هستند ضمن 
موضع گی��ری رس��انه ای دراین باره، ن��وار مذاکرات 
انجام شده در کمیس��یون را بازبینی کرده و صحت 

ادعای آقای کریمی قدوسی را تایید کردند. همچنین 
بنا بر پیش��نهاد جناب آقای کریمی قدوس��ی برای 
شفاف سازی هرچه بیشتر، روز شنبه مورخ 95/10/4 
به اتفاق چند تن دیگر از نمایندگان مجلس، اصحاب 
رسانه و آقای قاسمی، سخنگوی وزارت امور خارجه 
مجددا فایل صوتی مکالمات در کمیس��یون امنیت 
بازبینی خواهد شد و در این راستا و در جهت تایید 
س��خنان آقای کریمی قدوسی، نظرات نمایندگان و 

اصحاب رسانه منتشر خواهد شد.
با تشکر
روابط عمومی دفتر جواد کریمی قدوسی

وی در همین راس��تا درباره پیش��نهادش برای 
برگزاری جلسه استماع فایل صوتی اظهارات ظریف 
توضیحاتی نیز ارائه کرد. کریمی قدوسی با بیان اینکه 
پیگیر بازبینی فیلم اظهارات وزیر امور خارجه خواهم 
بود، اظهار داش��ت: در نشستی با حضور خبرنگاران 
رس��انه های نزدی��ک به دول��ت و منتق��د از جمله 
روزنامه های ایران، شرق، اعتماد، »وطن امروز« و... و 
خبرگزاری های مهر، فارس، ایلنا، ایرنا، ایسنا و... فیلم 
را خواهی��م دید. بنده اقدامات لازم را برای برگزاری 
این نشست انجام خواهم داد و از رسانه های مذکور 
هم برای حضور در این نشس��ت دعوت خواهم کرد. 
نماینده مردم مش��هد ادامه داد: از برخی نمایندگان 
مواف��ق و مخالف دول��ت هم خواهم خواس��ت در 
این نشس��ت ش��رکت کنند تا حقای��ق و جزئیات 
برای همگان مش��خص ش��ود. پس از برگزاری این 
نشست دیگر همه می توانند از صدق یا کذب گفتار 

نمایندگان و وزارت امور خارجه آگاه شوند.
نه مذاکره ای مانده و نه محرمانه ای! ■

دعوت کریمی قدوس��ی برای تش��کیل جلسه 
اس��تماع با حض��ور نمایندگان، س��خنگوی وزارت 
ام��ور خارجه و اهالی رس��انه اگرچ��ه یک بار دیگر 
نش��ان دهنده صحت اعترافات ظریف اس��ت اما در 
راس��تای یک مطالبه عمومی برای پخش اظهارات 
مهم جواد ظریف از رس��انه ملی یا انتش��ار آنها در 
رس��انه ها است. به اعتقاد بس��یاری از کارشناسان، 
ب��ا توجه به اتمام مذاکرات هس��ته ای و با توجه به 
وضعی��ت بغرنجی ک��ه الان برجام دچار آن ش��ده 
اس��ت، هیچگونه ماحظه ای نس��بت به محتوای 
گفت وگوه��ای وزیر ام��ور خارجه در کمیس��یون 
امنیت مل��ی وجود ندارد. کما اینک��ه پیش از این 
در جریان برگزاری کمیس��یون برجام نیز مذاکرات 
فش��رده نمایندگان با وزیر امور خارجه و معاونانش 
به صورت زنده از رس��انه ملی پخش ش��د. از سوی 
دیگر، آمریکایی ها نیز جلسات استماع با حضور وزیر 

خارجه و وزیر انرژی دولت اوباما در سنا برگزار کردند 
و این جلسات به صورت زنده از رسانه های این کشور 
پخش شد. بر همین اس��اس اکنون که دیگر همه 
چیز تمام شده، هیچ ماحظه ای درباره علنی بودن 
اظهارات وزیر امور خارجه درباره حفره های برجام و 
بازگشت تحریم ها وجود ندارد. ضمن اینکه به نظر 
می رسد با توجه به وضعیت برجام، اساسا محرمانه ای 
برای مردم وجود ن��دارد. البته این کاما قابل فهم 
است که جریان مدعی »دانستن حق مردم است« 
و نیز دولتی هایی که همین چند روز قبل منش��ور 
حقوق شهروندی را رونمایی کرده اند اساسا با فاش 
شدن حقایق برجام و مذاکرات هسته ای برای مردم 
موافق نب��وده و از بالا رفتن گوش��ه ای از پرده های 

برجام بشدت واهمه دارند.
عراقچی؛ تصویر آمد؛ صدا نه! ■

اما دولتی ها و بویژه تیم مذاکره کننده همچنان 
درباره اظهارات ظریف و اذعان او به اش��تباهش در 
اعتماد به وزیر خارجه آمریکا س��کوت کرده اند. در 
همین راس��تا عباس عراقچی، معاون حقوقی وزیر 
امور خارجه که در جلسه کمیسیون امنیت ملی او 
را همراهی می کرد، وقتی پس از مدت ها بی خبری 
و غیبت در مقابل خبرنگاران قرار گرفت، ترجیح داد 
درباره آنچه ظریف در کمیسیون امنیت ملی گفته 
سکوت کند. به گزارش فارس، عباس عراقچی معاون 
وزیر امورخارجه کش��ورمان که پ��س از مدت ها در 
مراس��می که با حضور خبرنگاران برگزار شده بود، 
حضور یافت، در پاسخ به سوال خبرنگار فارس درباره 
اظهارات ظریف و اعتراف وی به اشتباه بودن اعتماد 
به جان کری، صرفاً س��کوت کرد و پاس��خی به این 
س��وال نداد. این در حالی است که عباس عراقچی 
همواره در زمان مذاکرات و اجرای برجام، با حضور در 
نشست های مختلف از جمله صدا و سیما به تبیین 
مواضع دول��ت درباره برج��ام می پرداخت، اما پس 
از تمدید تحریم ها از س��وی آمریکا و نقض رسمی 
برجام از س��وی کنگره و همچنین اعترافات ظریف 
به اشتباه بودن اعتماد به آمریکا، از دسترس رسانه ها 
خارج شده است. عراقچی دیروز در سومین سالگرد 
ارتح��ال مرحوم پرورش در مس��جد امام صادق)ع( 

حضور یافته بود.
درگوشی قبول نیست؛ باید علنی بگوید ■

سعید قاسمی، عضو جبهه فرهنگی انقاب صبح 
دی��روز جمعه در مراس��م کاروان روایت فتنه که به 
همت جامعه اس��امی دانش��جویان دانشگاه تهران 
برگزار شد، به ماجرای اذعان ظریف به اشتباهاتش 

در مذاکرات هسته ای اشاره کرد.
س��ردار دوران دفاع مقدس اظهار داشت: مطلع 
شدیم وزیر امور خارجه در جمع نمایندگان مجلس 
گفته است اشتباه کردم به جان کری اعتماد کردم 
اما اظهارات پنهان و درگوش��ی قابل قبول نیست 
چرا که مطالبه امت ش��هیدپرور و خاصه افس��ران 
جنگ نرم در دانش��گاه ها این است که این اعتراف 
به صورت علنی و این شکس��ت به صورت رسمی 
در مقابل دوربین اتفاق بیفتد. وی گفت: احساسات 
بس است، همانطور که دیپلماسی خنده، دیپلماسی 
ایمیلی، دیپلماسی اعطای فرش ظریف بافت هزار و 
چند شانه استاد فرشچیان به وندی شرمن و جان 
کری و دیپلماس��ی بالکنی در هتل  کوبورگ علنی 
بود، اعتراف به اشتباه ش��ان نیز باید علنی و رسمی 
باش��د و اظهارات وزیر ام��ور خارجه باید در مقابل 
دوربین صورت بگیرد، نه مجلس که 20 دقیقه ای 
برجام را امضا کرد. قاسمی با بیان اینکه خدا را شکر 
ما تا دیروز حقوق ش��هروندی خود را نمی دانستیم 
و فکر می کردیم حاشیه نشین هستیم و این دولت 
حقوق شهروندی را به ما اعطا کرد، ادامه داد: امت 
حزب الله جز اعتراف رس��می به اش��تباه اعتماد به 
آمریکا هیچ جور دیگ��ری راضی نخواهد بود، آنها 
بعد از تمدید تحریم ها و نقض برجام می خواستند 
آن را گردن نظام بیندازند اما امروز باید برای ثبت 
در تاریخ به صورت علنی برای عبرت آیندگان این 
اعتراف را اعان کنند و برای یک  س��ده این مسیر 

باید بتن شود.

 همای��ش »ص��دف کوث��ر« که 
با ه��دف تجلیل از ش��خصیت 
ام المومنین حضرت خدیجه کب��ری)س( برگزار 
شد، بهانه ای بود تا استاد برجسته حوزه علمیه قم 
از ابعاد شخصیتی این بانوی فداکار اسام بگوید. 
آی��ت الله العظمی جوادی آملی حضرت خدیجه را 
موح��د و محقق در عصر دلالی و دارای عقانیت 
در فضای جاهلیت،  معرف��ی کرد و گفت: درس 
حضرت خدیجه علیه تحریم قیام کردن اس��ت.  
آیت الله جوادی آملی در این همایش که در سالن 
قدس مجتمع امام خمینی)ره( برگزار شد، با بیان 
اینکه در جاهلیت معیار تصدیق و تکذیب قبول 
و عدم قب��ول آبا و اجداد بود، اظهار داش��ت: اگر 
قبول و رد ملتی وابسته به گذشته باشد این ملت 
مرده است، در چنین فضایی خدیجه برهان عقلی 
اقامه کرده و قبل از بعثت موحدانه عبادت داشته 
است. وی ادامه داد: اگر می خواهید عالم شوید باید 
برهان داشته باشید؛ یک محقق داریم، یک دلال، 
کسی که حرف ها را جمع می کند و تحویل شاگرد 

می ده��د دلال علم اس��ت، 
تولید نکرده است، بین دلال 
عل��م و فقی��ه و حکیم فرق 
است. خدیجه در عصر دلالی، 
محقق و موحد بود و موحدانه 
خداون��د را عب��ادت می کرد 

و اگر آباءنا می گفت منظور ابراهیم، اس��ماعیل و 
یعقوب ب��ود. حضرت آیت الله جوادی آملی با بیان 
اینکه ذات اقدس اله راه را باز نگذاش��ته که انسان 
هرکاری کند، ابراز داش��ت: اگر انسان می خواهد 
تصدیق و تکذیب کند باید برهان داش��ته باشد، 
نه اینکه دلال شود و بگوید می گویند، کافر برای 
تصدی��ق و تکذیب برهانی ندارد ام��ا مؤمن باید 
بره��ان اقامه کند. وی عنوان کرد: عصر جاهلیت 
و فرهنگ دلالی است، در چنین عصری خدیجه 

عالمه، زاه��ده و موحده بود، 
ما به چنین م��ادری افتخار 
می کنی��م. ایش��ان فرهنگ 
عقانیت را در فضای جاهلی 
پی��اده کرد، چ��ون فرهنگ 
جاهلی ب��ود اقتصاد جاهلی 
ش��د و اقتصاد جاهلی بر ربا اس��توار است. مفسر 
برجس��ته قرآن کریم خاطرنش��ان کرد: خیلی ها 
از یک قدرت حس��اب می برند ام��ا وقتی خدا در 
ق��رآن کریم می گوید برای ربا گزینه نظامی روی 
میز اس��ت کسی توجه نمی کند. بارها گفتیم که 
از آمریکا هیچ کاری ساخته نیست، آمریکای پلید 
در توطئه های بس��یاری نقش داشت و نتوانست 
و نمی توان��د کاری کند، حالا ای��ن آدم بی عرضه 
می گوی��د گزینه نظامی روی میز من اس��ت. وی 

اضاف��ه کرد: خدیج��ه هم جلوی رب��ا را گرفت و 
دچار جاهلیت زمان خود نش��د، امروز در فضای 
مجازی تجارت رس��می ع��ده ای همان جاهلیت 
کهن اس��ت، اگ��ر می خواهیم ره��اورد خدیجه 
را بدانی��م تبدیل فرهنگ جاهلی��ت به فرهنگ 
عقانی، تحریم بانک ه��ای ربوی و تحریم مراکز 
فساد است، اگر می خواهیم مادر از ما راضی باشد 
باید دنباله رو باش��یم و زنده و مرده ندارد. حضرت 
آیت الله جوادی آملی با بیان اینکه باید باور کنیم 
که تنها اسام کافی نیست و باید راه آنها را برویم، 
گفت: حضرت خدیجه ویژگی های بسیاری داشت؛ 
همواره یار و یاور پیامبر اسام بود، کل جریان را در 
زمان خود جاهلیت رهبری کرد و عده ای هدایت 
شدند. استاد برجسته درس خارج حوزه علمیه قم 
با تأکید بر ضرورت الگوگیری از حضرت خدیجه 
اظهار داشت: ما باید بر زندگی مسلط باشیم، این 
پیام مادر ما است. علیه تحریم قیام کردن درس 
حضرت خدیجه اس��ت، شهید مطهری گفته بود 

قاتل حسین بن علی)ع( تنها شمر نبود.

آیت الله العظمی جوادی آملی از ویژگی های شخصیتی ام المؤمنین گفت
قیام علیه تحریم، درس حضرت خدیجه)س( 

تجلیل

پدافند

نما

بروجردی هم تلویحاً تأیید کرد
رئیس کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی مجلس نیز دیروز درباره این ماجرا توضیحاتی ارائه و اظهارات 
کریمی قدوسی را تلویحاً تایید کرد. علاءالدین بروجردی در مصاحبه با خبرگزاری صدا وسیما گفت: به رغم 
اینکه آقای کریمی قدوسی در جلسه حضور نداشت ولی به گونه ای مطلع شد. رئیس کمیسیون امنیت ملی 
و سیاست خارجی مجلس افزود: با وجود اینکه آقای ظریف 3 بار در جلسه کمیسیون امنیت ملی و سیاست 
خارجی اعلام کرده بودند »مطالبی را عنوان می کنم و تاکید دارم حتما این موارد از قول من عنوان نشود و اگر 
عنوان شود به روال کار جاری وزارت امور خارجه بویژه در عرصه هسته ای ضربه می زند« اما این اتفاق رخ داد 

و موجب شد ما عملا یک بار دیگر در شرایط قبلی قرار بگیریم.


